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 المستخلص 1

 

مل ضن معتمر سة ض ً  لتاي   حاد   30تهدف هذه الدراسة  لل  ضعةخ ة   لتضر ر ضاداس سةة    لةةةةةة 

 ، تم تضقخ  ضالمةد  ة  الم ضر و ضلتاي   ذلة ري مةة  المةرمة  2030العرب ة  السةةةةةعضد ة  حهةداف ري ة  المملةة  

حعداد المعتمر ن الدضل  ن )معتمري الةًرج(  للفتر  المسةةةتهدر  بًسةةةتةدام الب ً ًس التًر ة   التي تم  معهً  

ً المًعة   33عل  مدار الةةةةةة  ضقد تمس دراسةتهً للت بي بًلعدد السة ضي للمعتمر ن عل  مدا اداد ع ةر    و عًم 

ً اليًدم و بًلإعةًر  لل  ذل  عل  حرعةل تيد ر    للاصةضل، تمس مرا ع  ضتال ل تيد راس معتمري الداةل  عًم 

ضذل   مةن لعةةًرتل لمعتمري الةًرجو تم اسةةتةدام تي  ًس الت بي المةتلف  لتاد د حرعةةل التي  ًس ر مً ب  هً،  

ةً س حرعةل تي    من ب ن  ضقد  عل  الإسةةًن سة ض  ً ض ةهر  ًو  لتاد د ال لب المسةتيبلي للمعتمر ن    بًلعدد للت بي  

مخ     ARIMA(2,2,2)هي  مضذج  للمعتمر ن الدضل  ن  تل  المسةتةدم  ري الدراسة  لتمل ل الب ً ًس السة ض    

ممً )  بسعداد المعتمر ن السةةة ض     مضذج للتضقخ  ةسرعةةةل MAPE عل  مي ًس  %9حقل  سةةةب  ة س تسةةةًضي  

ت ةةةة ر ال تًلم المتضقع  لل  حن العدد السةةةة ضي   (و  %90حةلر من   ع ي حن هذه الدراسةةةة  لد هً مسةةةةتضا لي   

ضمن المفً ئ حن معدل و  2030مل ضن عًم    12.3لل     2020مل ضن عًم    7.6سة رتفخ من   لمعتمري الةًرج

%  5عًمً  المًع   )المدةلاس( لل     33% ري الب ً ًس التًر ة   للةةةة11تزا د المعتمر ن الس ضي ا ةفض من  



ري الب ةً ةًس المتضقعة  )المةر ةًس( ضالتي  بةدض ح هةً تةسلرس ب سةةةةةب ال مض الم ةفعةةةةة  ةلال ادعضام ادة ر   

و لا تض د ب ً ًس تًر ة     د  عن  2030  السةةعضد    حعداد تس ةة راس العمر  قبل لعلان ري   تذبذب بسةةبب  

سةة ض  ًو لذل  تم    المعتمر ن% من ل مًلي  65% لل   29، ضتتراضح التيد راس غ ر الدق ي  من   معتمري الداةل

  16.3اضالي  عدد معتمري الداةل  يدر ب،   اسةةةتبً    914، ض ت    لتال ل  ل مخ الب ً ًس   تصةةةم م اسةةةتب ًن

ً بًلبيًء ري مة  المةرم  بعد حداء  معتمري الداةل% ري  من  34حبدا  ةذل  ريد   سةةة ض  ًو  معتمرمل ضن   اهتمًم 

ًو  2.7مد  لقًمتهم  العمر  ، ةمً بلغ متضسةة    الدضر  السةةة       متضسةة   حظهر تال ل مسةةًةن المعتمر ن حن   ضم 

  السةةةةةة  ة  الاةًل ة   ري المةد  ة  الم ضر و ضاسةةةةةت ةًدا  لل  المرارري   ح ةًم    4ض    12.9ري مةة  المةرمة  هي  

مل ضن ري   18ري مة  المةرم  ض    معتمرمل ضن    22ضالدضراس السةةةةةة    ، قدرس ال ًق  الاسةةةةةت عًب   ب اض  

 المعتمر ن  ري عدد    المتضقخاسةت ًد ا لل  الب ً ًس التًر ة   ضال مض  بس ل  بضعةضح    ض ظهر  المد    الم ضر  سة ض ً و

الةدضل  ن    للمعتمر نمن ح ةل تاي   الهةدف الماةدد  ضو  2030ري عةًم    معتمرمل ضن    30لن  تاي  هةدف  ر

%  12، سةتاتًج الاةضم  السةعضد   لل  ز ًد  معدل  مض لصةدار تس ة ر  العمر  بمتضسة     2030بالضل عًم  

لمعتمر ن ملل الاملاس تير ب ً سةةةة ض  ًو بًلإعةةةةًر  لل  ذل  ، ه ً  الةل ر من الإ راءاس ل ذب المز د من ا

التسةض ي   المةلف  ، ضتاسة ن مرار  الإسةةًن ضالعة ًر  ، ضز ًد  قدر  ح ظم  المرار  ضتضسة خ الب    التات    

  30ال ًق  الإسةةةت عًب   لمة  المةرم  ضالمد    الم ضر  غ ر  ًهز  لإسةةةتيبًل  العًم  ري ادمًةن الميدسةةة و  

و اقتراس الة   تصةةةم م م مخ  معتمرمل ضن    30اي   هدف  تم ضعةةةخ ة   لتلذل     مل ضن معتمر سةةة ض ً  

  16,000ح ةةً  لةل غرر  ، بسةع  ل مًل   تبلغ    4غرر  ، مخ    400مبً ي ةل م هً    10سةة ي  تةضن من  

ا   ، تم عمل دراسة   دضا حضل   للم معًس السةة    الميترا  ضتم اقتراح للا  معتمر لةل دضر  سةة   و حة ر 

مل ًر ريال سةةةعضديو ضةًن معدل العًلد   32صةةةًري الي م  الاًل   للة   بي م   مي ةةةراس اقتصةةةًد   ضهي   

 س ضاسو 5.3% ضرتر  الاسترداد 27الداةلي 
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Abstract 

 

This study aims to develop a housing plan to provide residential units for 30 million Umrah 

visitors annually to achieve one of the goals of the Saudi vision 2030 in Makkah Al-Mokarramah & 

Al-Madinah Al-Munawarah. In order to achieve this, Umrah visitors’ were forecasted for the 

targeted period using historical data for international visitors for the past 33 years. This data has 

been studied to forecast the annual number of Umrah visitors for the next 11 years. In addition, 

domestic Umrah visitors’ estimations have been reviewed and analyzed to find the best estimation 

to be added to the international visitors. Different forecasting techniques were used to forecast the 

future visitors monthly & annually. The best technique among those used in the study to forecast 

annual data was ARIMA (2, 2, 2) model with the least residual measures of 9% MAPE as best fitted 

model. The forecasting results indicate that annual number of international Umrah visitors will 

increase from 7.6 million in 2020 to 12.3 million in 2030. Annual increment percentage decreased 

from 11% in the historical data to 5% in the forecasted data affected by recent year’s growth due 

to the variability of issuing Umrah visas before 2030 vision’s announcement. There was no good 

historical data of domestic Umrah visitors; inaccurate estimates are available which vary from 29% 

to 65% of total visitors annually. Therefore a questionnaire was designed to collect data, as a results 



for the analysis of 914 respondents. Around 16.3 million domestic visitors are performing Umrah 

annually. Only 34% of domestic visitors were interested to stay in Makkah after Umrah performance 

and their average length of stay was also calculated to be 2.7 days. 

Analysis of Umrah visitors housing showed that the residential cycle in Makkah is 12.9 

days and only 4 in Madinah. Based on the current housing facilities and the residential cycles, the 

housing capacity were estimated to be 22 million visitors in Makkah and 18 million in Madinah 

annually.  

It is clearly shown based on historical data and recent growth in Umrah visitors the 30 

million visitors’ goal in 2030 will not be achieved. In order to achieve the set goal of international 

Umrah visitors by 2030 the Saudi government would need to increase the growth rate of issuing 

Umrah visa with an average of 12% per year approximately. In addition, lots of actions to attract 

more Umrah visitors such as aggressive marketing campaigns, improve its housing & hospitality 

facilities, increase the capacity of its utility systems and expand the overall infrastructure in the Holy 

places. Neither Makkah nor Madinah are ready to receive 30 million international visitors annually. 

Therefore, a housing plan was developed to achieve the 30 million visitors’ goal. The plan proposed 

a design for housing complex that consists of 10 buildings of 400 rooms each, with 4 people per 

room, with a total capacity of 16,000 visitors per residential cycle. Makkah housing facilities need 

to add 22 of those proposed complexes in order to accommodate 30 million visitors while the 

number was only 10 complexes for Madinah housing facilities to accommodate the same number of 

visitors annually. Finally, pre-feasibility study was made for the proposed complexes with Net 

Present Value for the whole plan of 32 billion SAR, Internal rate of return IRR was 27% and payback 

period of 5.3 years. 

 


